
 
En række ejendomme i Havnestad – og en 
enkelt lige uden for – er fælles om driften af dét 
centralsug, som i en lind strøm sørger for at 
hente skraldet væk fra vore affaldsskakter.     
   Kontraktligt er ejendommene bundet af aftaler, 
der i sin tid blev udarbejdet af et skraldeselskab 
og ejendoms-developerne, der stod bag 
opbygningen af Havnestad.  
   Kun få har gennem årene været interesserede 
i, hvordan aftalerne om centralsuget er skruet 
sammen. Men nu er det snart tid, at 
foreningerne i kvarteret får håndteret de 
problemer, som uvilkårligt vil tårne sig op,  
når aftalerne om centralsuget udløber.  
   “Lejerne af centralsuget bør finde sammen og 
få styr på, hvad der skal ske, for gør vi ikke det, 
er fremtiden for skraldet usikker for en række 
ejendomme,” siger Finn Nicolaisen, der er 
bestyrelsesformand i A/B Jutlandia Hus i 
Havnestad.  
   Han står med opbakning fra Grundejer-
foreningen Havnestad bag et initiativ om at 
foreningerne kan blive samlet i en styregruppe, 
som i samarbejde med Ensto, der står for 

centralsuget, kan tilrettelægge fremtiden for 
dette skraldesystem. Sat på spidsens, så skal 
centralsuget enten fortsætte eller nedlægges.  
   En tredje mulighed er at centralsuget 
gentænkes, men det er ikke noget man bare gør. 
Det vil i hvert fald kræve at foreningerne lægger 
nogle kræfter heri. Den store hurdle omkring 
skrald-håndtering er den klimadagsorden,  
som i disse år foldes ud. Spørgsmålene er; vil et 
centralsug være rentabelt og “klimafit” i årene 
der kommer? Hvad gør vi i Havnestad med  
vort affald? 
   “Det skal vi sammen finde ud af – og hver 
enkelt forening bør derfor medvirke ved, at vi 
sammen danner et fællesskab, så vi når i mål 
med brugbare løsninger,” påpeger Finn 
Nicolaisen.  
   I det følgende gennemgås her historien, og  
det beskrives, hvori udfordringerne består.     
   Grundejerforeningen Havnestads bestyrelse 
har besluttet at der skal gøres en indsats for at 
få sat gang i et arbejde omkring centralsugets 
fremtid – og at der tages en dialog herom med 
centralsug-firmaet Ensto A/S. 
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Centralsugets historie 
Centralsuget i Havnestad blev etableret i 2003. 
Planen var, at 10 matrikler/ byggefelter med ca. 
1041 boliger til en start skulle tilsluttes. Der blev 
indgået en lejeaftale mellem Renholdnings-
selskabet af 1898 (R98) og ejerne af de 10 
matrikler, og aftalen blev tinglyst på hver 
matrikel. Investeringerne i anlægget – 
sugeterminal og de fælles rør og de specifikke 
anlæg (stikledninger, inlet-net) ind til de enkelte 
ejendomme – blev fordelt ud på de enkelte 
ejendomme.  
   Tilbagebetalingen var planlagt skulle ske i en 
periode på op til 25 år – og med en intern rente 
på ca. 6,4 pct. tillagt vedligeholdelses-
omkostninger og andel af el-forbruget. R98 gik 
senere konkurs, og ejerskabet af centralsuget 
blev i 2009 overtaget af Ensto A/S, der købte 
anlægget ud af konkursboet. Dermed kunne 
driften fortsætte. I takt med at Havnestad blev 
udbygget, blev flere ejendomme tilknyttet 
centralsuget og status i dag er, at 1768 
lejligheder er tilsluttet centralsuget gennem  
22 foreninger.  
   Ved etablering af lejeaftalen i 2003 blev der 



udarbejdet en betalingsoversigt for hver af de 
tilknyttede 10 ejendomme. Oversigten viser 
betalingen pr. ejendom (og lejlighed) pr. år frem 
til og med 2028.  
   Med tiden er den enkelte forenings leje blevet 
reguleret ned, når flere foreninger er blevet 
tilsluttet, men det er vanskeligt at danne sig et 
overblik over disse betalingers sammensætning. 
Kun Ensto har det samlede overblik.  
   Aftalen er formentlig uopsigelig indtil 2028 for 
langt de fleste foreninger. Der kan dog være 
foreninger, der kan forlade Centralsuget før 
2028, hvilket gør det dyrere for de resterende. 

Fremtiden for centralsuget 
Hvis alle de 22 foreninger går sammen i en 
styregruppe, står vi stærkest muligt i forhold til  
at tage beslutninger. Det vil gøre, at vi kan starte 
en proces, med henblik på at klarlægge hvad vi 
vil, når centralsuget er tilbagebetalt ved 
udgangen af 2028.  
    Ensto har også givet udtryk for, at de har stor 
interesse i et sådant fælles organ for de 22 
foreninger, da det for alle – både udlejer og 
lejere – vil smidiggøre processerne ved udløb  
af lejeaftalen i 2028.  

Disse ejendomme er med i  
Centralsug Havnestad 
 
            (antal boliger) 
E/F Islands Brygge 30…………………….(142) 
E/F Grønningen……………………………. (70) 
E/F Gemini Residence……………………..(84) 
E/F Fionia Hus I……………………………..(62) 
E/F Fionia Hus II……………………………(35) 
E/F Fionia Hus III………………………….. (57) 
A/B Jutlandia Hus…………………………. (40) 
E/F Kaj Plads 24…………………………… (58) 
E/F Grönings Have…………………… ….(171) 
E/F Bassinhusene……………………… ..(170) 
E/F Bryggens Have……………………….. (78) 
E/F Bryggens Have II………………………(69) 
A/B Bryggens Have II……………………. (107) 
Hekla Husene…………………………….. (129) 
E/F Bryggens Hus…………………………(133)  
E/F Havnestadhus………………………… (49) 
E/F Sekstanten……………………………..(48) 
E/F Kompasset……………………………..(48) 
E/F Lanternen………………………………(73) 
E/F Kajkanten………………………………(55) 
E/F H.C. Huset……………………………..(34) 
E/F Artillerivej 112-122 (ej Havnestad)…..(56)  
I alt:…………………………………………1768 



 
   

Emner vi skal have set på via en 
styregruppe for centralsuget … 

1. Hvad betaler de enkelte ejendomme i leje, 
vedligeholdelse og el pr. år? Vi skal have 
verificeret baggrunden for vores betalinger og 
opstillet betalingsrækker for hver forening. De 
halvårlige opkrævninger fra Ensto A/S er ikke 
tilstrækkeligt detaljerede.   
2. Hvordan er opsigelsesvilkårene, og er de ens 
for de forskellige lejere (foreninger)? Nogle 
foreninger kan under specielle forhold formentlig 
slippe ud af kontrakten med Ensto i 2024. 
Senest i 2028 vil det være muligt for de 
foreninger, der ønsker det, at forlade 
centralsuget. Er der foreninger der ”smutter” vil 
det vil bevirke, at vedligeholdelses- og 
driftsomkostningerne skal fordeles ud på færre 
foreninger. 
3. Hvordan organiserer vi de 22 foreninger, 
således at vi står stærkest muligt ved udløb/
genforhandling/opsigelse af lejeaftalen? Vi kan 
formentlig købe centralsuget inklusive grunden, 
hvor sugeterminalen ligger, til den nedskrevne 
bogførte værdi. Formentlig skal vi etablere en 
forening, så vi juridisk set står bedst.  



4. Mere og mere affald sorteres, og den enkelte 
ejendom får flere og flere containere. Hvis man 
sorterer det affald man kan, så er det kun 
restaffald, der skal i skakten og dermed 
centralsuget. Er det så overhovedet interessant 
at have et centralsug efter 2028? Eller kan 
centralsuget anvendes til andet affald? Kan nye 
løsninger med eksempelvis chipmærkede poser 
eller farvede poser til forskellige typer affald 
være en løsning, så affaldet efter det er afleveret 
kan sorteres i plast, papir, pap etc.  
5. Hvad er holdningen blandt politikerne på 
Københavns Rådhus og i Folketinget til 
anvendelsen af centralsug? Man kan 
argumentere, at har en forening centralsug,  
så er der risiko for at mindre affald bliver sorteret 
til genbrug. Derfor kan man muligvis påstå,  
at man ikke både kan være ”grøn” og anvende 
et centralsug.  

Hver enkelte forening kan på tinglysning.dk 
under ”servitutter” finde den kontrakt, 
foreningen/bygherren har indgået med R98 
(Ensto). 

Centralsugets container er klar til afhentning. 

http://tinglysning.dk/


Dannelse af en styregruppe under 
Grundejerforening Havnestad 

Finn Nicolaisen er i allerede i god dialog med 
Ensto, og har fået en del oplysninger om 
centralsuget, herunder en oversigt over samtlige 
foreninger (lejere), tilknyttet centralsuget. 
Herefter håber vi via Grundejerforeningen 
Havnestad, at skabe kontakt til alle foreninger, 
så vi kan etablere en styregruppe og et forum for 
centralsugets medlemmer. Det kan i første 
omgang være via en mailingliste eller en 
Facebook-gruppe.  
   Forhåbentligt bliver det muligt i anden halvdel 
af 2021 at holde et fysisk møde, hvor alle 
foreninger kan være repræsenteret.  
   I 2022 kan det forventes, at styregruppen har 
fået dannet et overblik omkring centralsuget og 
fremlægge for brugerforeningerne, hvilke 
muligheder fremtiden byder..  
   Det er meget vigtigt, at alle de 22 foreninger, 
som har centralsug, deltager i arbejdet omkring 
dets fremtidige udvikling – eller afvikling.  
   Det kan gøres ved, at hver enkelt ejer/
andelsforening der er med i centralsuget vælger 
en deltager til styregruppen på årets ordinære 
generalforsamling. Der vil primært være behov  

for personer med kompetencer inden for primært 
jura og økonomi, men også inden for grøn 
omstilling, jura pg kommunikation. Det skyldes at 
vi har behov for at vide, hvad der sker inden for 
genanvendelse og sortering af affald. Der bliver 
muligvis brug for lidt økonomisk udligning 
omkring dette arbejde, da Grundejerforeningen 
Havnestad dels har foreninger, der ikke er med  
i centralsuget og så er der en  
 ejerforening uden for.  
   Hvis man som en af de 22 foreninger med 
centralsug ikke involverer sig i styregruppens 
arbejde, risikerer man at stå uden indflydelse på 
centralsugets fremtid.  



Til venstre ses centralsugets store 
sugemaskineri, som servicerer skraldet 
fra 1768 boliger i og ved Havnestad. 

Til højre ses Centralsug Havnestads 
kontrolpanel, der ligger unden gaden bag 
Zeppelinerhallen. 



Kortet viser de ejendomme, som Centralsug Havnestad dækker. 
De ligger primært i selve Havnestad, men en enkelt ejendom er 
uden for, nemlig E/F Artillerivej 112-122, som på kortet hedder 
AV17. 
    Uden for centralsuget er disse ejendomme:  
Pressesiloen,  Selandia Hus, Sundhedsstyrelsen, 
Lægemiddelstyrelsen og Fagbevægelsens Hovedorganisation. 

Redigeret af Bo Schriver – 28.april 2021 

Hver enkelt forening, der er med i  
Centralsug Havnestad, opfordres til inden 1.juli 
2021 – at udpege en deltager til styregruppen.  

 
Navn og kontaktdetaljer meddelt til 
finn@nicolaisen.com 
Finn står på vegne af Grundejerforeningen 
Havnestad for koordineringen af arbejdet med  
at finde fremtiden for Centralsug Havnestad.

mailto:finn@nicolaisen.com

